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Nebát se nátlaku na fašisty
V nynější době konce studené války a hroutící 
se železné opony sáné pred sebou jedinečný 
impuls pro naplnění myšlenky společného 
evropského domu. Tímto impulsem je Rumunsko, 
jehož řeži· odvrhl všechny ideologické 
škrabošky a před celý· světem se hrdé hlásí 
ke své obludné politice teroru vůči vlastnímu 
obyvatelstvu. Vedle formálních aktu odvolání 
vyslanců, prerušení diplomatických styků a 
odebrání státních vyznamenání je zde v 
popredí požadavek prerušení hospodářských 
styků jako nejůčinnéjsí forma mezinárodního 
nátlaku.
Často slýcháme tvrzení, že touto metodou se 
nejvíce poškodí především prostí obyvatelé 
postiženého státu. Avšak nezapomeňme: tento 
argument neobstál dosud v žádném případě 
hospodářského nátlaku, jak teoreticky, tak i 
v praxi - z toho prostého důvodu, že 
rozdělení takto získaného zboží má pod palcem 
vždy napadený režim. Nyní podrobněji k 
Rumunsku: jeho zahraniční obchod je 
orientovái) zejména na potiwiny, a to výhradně 
na jejich export. Vyvážena byla dokonce i 
potravinová pomoc z ciziny a ukazuje se tedy, 
že tímto způsobem se nedá zaručit přímá pomoc 
obyvatelstvu. Takto splácelo Rumunsko svůj 
zahraniční dluh a takto, na úkor nasycení 

vlastních občanů, získává prostředky k 
realizaci fantasmagorických projektů "Titána 
titánů". Jestliže by se tedy dokázala Evropa 
shodnout na přerušení hospodářských styků, 
automaticky by se tak zastavil vývoz 
rumunských potravin. Jinými slovy: 
obyvatelstvo by jich mělo k dispozici 
přinejmenším stejné jako doBud, pokud by se 
šílený diktátor nerozhodl svůj národ 
vyhladovět, což zatím nemůže ovlivnit nikdo. 
Hospodářské styky Rumunska mají i svou 
vojenskou stránku. Včera jsme se dočetli v 
Rudém právu, že přes NDR putovaly švédské 
zbraně do Íránu, tedy do země, z níž se právé 
vrátil Ceausescu. Už na jaře se nechal 
slyšet, že Rumunsko je schdpné vyrobit 
jadernou zbraň a v létě vypukl poněkud 
zakuklený skandál se získáním západonémecké 
technologie pro rakety středního doletu (přes 
Argentinu a Egypt). Proto pozor: evropský mír 
dnes neohrožují vojenské bloky, ale osamělý 
režim na Balkáně, neskrývající se se svými 
výhrůžkami na adresu ostatních států. I z 
tohoto hlediska je naléhavé přerušení 
hospodářských styků s Rumunskem, které ale 
může mít úspěch pouze při celoevropské 
spolupráci.
(pt)

Obludný hrad v Karpatech
Cesta ke svobodě začala v Rumunsku krveprolitím. Co můžeme Ihned učinit na protest proti 
brutalité Ceausescovy vlády. Je třeba, aby vůdce Ceausescu byl evropskýmt státy, v prvé řadě 
naši republikou, která ledva vybředla z totalitního režimu, konečné považován za zločince. 
Je třeba, aby se s nim na mezinárodni úrovni podle toho Jednalo. Obracíme se proto na 
ministra zahraničí dr.Jiřího Dienstblera s touto žádosti:
Vážený pane ministře,
my, Občanské fórum a stávkový výbor FF UK, Vás žádáme, abyste
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1) prosadil odebráni Rádu bílého lva I. stupně s řetězem i ostatních státních vyznamenání, 
která byla v minulosti N.Ceausescovi udělena,
2) navrhl federálni vládě, aby byly přerušeny diplomatické styky naší republiky s Rumunskem. 
Vyzýváme OF a stávkové výbory, aby se k této žádosti připojovaly svými rezolucemi.
i Praze 20.12.1989 ,

Nálet na Sokolov
V pondělí 18.12. ve 14.35 nalétával na střed aésta Sokolov nejaodernéjší bitevní letoun ve 
výzbroji Varšavské aalouvy MIG 29 CSLA. Pilot provedl 4 nálety rychlostí 600 ka/h ar do výsky 
100 (sto) metru nad náaéstía, kde je aiao jiné materská školka. Pri stoupání byla vždy naplno 
zapnuta forzáž. Pilot letél tak nízko* že obyvatelé paneláku mohli sledovat výraz jeho 
obličeje. Ohlušující rámus a detonace vystrašily lidi, kteří se v panice utíkal ischovat do 
doau. Autobusy zastavovaly, déti ve školách plakaly. Praskaly okenní tabulky a byl zničen 
sklenéný kryt plaveckého bazénu.
V predvečer sjezdu KSC a voleb prezidenta se nabízí hned několik výkladů. Mluvčí MNO 
plukovník Pohoral se za ministerstvo i pilota oaluvil v rozhlase, ale uvedl, že šlo o cvičný 
let mezi Chebea a Zatčen údajné ve výšce 1000 (tisíc) metrů. Obyvatelé Sokolova by vsak 
uvítali néjaké serióznější vysvétlení. Snad jim ho podá generál Matyáš z MNO, který má 27.12. 
přijet a vše vysvětlit. (Podle zpráv J.Fikara a O.Adlera ze Sokolova)

Omluva
Omlouváme se kolektivu pracovníků a OF Výstavby dolů uranového průmyslu, provoz 02, za 
zkreslenou inforaaci o sobotní pracovní saéné 16.12., která vyšla ve 30. čísle našeho listu. 
Ve skutečnosti nešlo o dobrovolnou sněnu na podporu OF a stávkujících studentů, ale ke 
splnění harmonogramu. Výbor OF provozu 02 se skládá z 9 lidí (z toho 8 dělníků), z nichž 1 
je členem KSC, 1 CSS, ostatní jsou bezpartijní. Napadený ing.Vintera není členem OF, ačkoliv 
se s ním ztotožňuje a na provozu má jeho plnou podporu. Provoz 02 VDÚP podporil OF 
dobrovolnou sbírkou dne 5.12. (tedy více než týden před dotyčnou pracovní směnou), pri níž 
se vybralo 11 960 Kčs. Nařčení z bývalého členství v KSC považují členové výboru OF za osobni 
urážku.'
Dezinformace byla zaviněna lživou výpovědí pana Milana Mihalka, která se vyjasnila za aé 
přítomnosti při jednání s OF provozu 02 VDÚP. Na této schůzce byla projednána i tato 
formulace, s níž členové OF provozu 02 i ing.Vintera souhlasí. Tímto lze považovat celou 
záležitot za uzavřenou.
Zbyaék Petříček

Pomůže řešení "Vojenské fórum"?
V poslední dobé dostáváme do redakce množství 
prohlášení Vojenského fóra podepsaných jak 
vojáky základní služby, tak vojáky z 
povolání, ve kterých se vyjadřují k relativné 
širokému spektru problémů; od účasti armády 
na spartakiádé, přes zkrácení vojenské služby 
a její formu až k požadavku vést kádrovou 
politiku tak, aby vyšší velitelské funkce 
zastávali skuteční odborníci.
Požadavky jsou to jisté oprávnéné, nicméně v 
současné těžkopádné a spíše konzervativní 
mašinérii armády asi neprosadí tel né. Určité 
ne v jejich plné šíři. Stačí so ohlédnout 
nazpět. Všichni víme, jak velkoryse se 
prováděl nábor na vojenské školy a presto 
zájemci nebyli. Dnes je armáda plná lidí, 
kteří přinejmenším nestačí na své funkce. 
Armáda byla ve velké ovládána komunistickou
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ideové výchovnou práci, léta přisahala KSC a 
léta z toho profitovala. Někteří velitelé na 
nižší i střední úrovni hledali skulinky, jak 
armádu opustit, dopouštěli se dokonce 
přečinů, aby byli ze svazku vyloučeni. Léta 
docházelo v armádě k šikanováni vojáků, 
ubližováni na zdrávi, k pokusům o sebevraždy, 
zoufalým zběhnutím. Armáda byla 
nekontrolovatelným kompaktnim celkem a únik 
informaci byl jištěn vojenským tajemstvím.
A nyní chceme, aby tento monolit řešil 
požadavky, které Jsou v očích některých 
velitelů neomalenou drzosti. Návrh na 
zkráceni vojenské služby je zatim prováděn 
polovičaté a zřejmé dojde k situaci, kdy 
vzniknou averze mezi nestejné dlouho 
sloužícími vojáky. Armáda by méla svůj 
proklamovaný posun k otevřenosti projevit 
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mnohem ráznéjl a právě k tomu by měla 
dopomoci Vojenská fóra. Je třeba přijít s 
konkrétními odbornými požadavky na 
reorganizaci armády ve všech jejich složkách 
tak, aby byla možná kontrola armády civilním 
obyvatelstvem. Už dnes je nutné uvažovat o 
další působnosti armády v rámci Střední 
Evropy. S náméty ovšem musí přicházet 

především vojenští odbornicí s plným védomfm 
toho, že současná existence armády bude 
nadálo neudržitelná.
Situace se musí řešit, nemůžeme šít drobnou 
tržnou ránu na čele a přehlížet otevřenou 
zlomeninu dolní končetiny. S tou, jak známo, 
se daleko nedojde.
J.S.

Nejen ,o vánocích
Členové klubu československých olympioniků, reprezentanti a další sportovci se obrací na 
sportovní veřejnost a následující výzvou.
"Pravda a láska musí zvítězit nad lží a nenávistí." Toto je heslo našeho kandidáta na 
prezidenta, Václava Havla. Je čas před vánocemi, kdy lidé mají k sobe blíže, kdy jsou 
citlivější a kdy každý z nás přemýšlí o tom, jak svým blízkým udělá radost. Jsou mezi námi 
však také lidé, kterým naše bývalá vláda nevěnovala príliš pozornosti. Na jedné straně 
vystavěla na Strahově lávku pro prezidenta za 12,3 miliónu, aby po ní jednou za pět let 
prosel a nemusel se potkat s prostými lidmi, na druhé straně existuje rada institucí pro 
naše invalidní spoluobčany, kteří na sport a pobyt v prírodé dostávají minimální nebo vůbec
žádné dotace od státu.
V nové době začněme tedy láskou a pomozme jim aleBpon trochu zcela dobrovolným přispévkeu 
na jejich konta.
Jedličkův ústav pro tělesné postiženou mládež
V pevnosti 4, Praha 2 - Vyšehrad
číslo konta 6015 - 826021, SBCS v Praze 2
Ve zprávě pro příjemce uvedte "Dar pro déti".
Výbor svazu tělesné postižených sportovců COV ČSTV
Bankovní spojení SBCS Praha 1
číslo účtu 4934011 ident.znak 469548 - 48 - 600
Vyzýváme občanská fóra sportovců i jednotlivce v celé republice, aby tuto akci podpořili, 
přičemž je možné najít další instituce či jednotlivce, kterým je třeba pomoci.
(Miloslava Hubnerová, Josef Odložil, Oldřich Svojanovský, Jan Kubista, Hugo Turza, Petr 
Kronus, Pavel šourek, Petr Plichta, Jiří Vyčichlo)

Pálit rychlé a pečlivě
Jak informovala CTK, tiskový mluvčí krajské 
správy SNB v Plzni se vyjádřil k pálení 
tajných dokumentů poblíž města. Prý "v žádném 
případě neslo o pálení archivu StB, ale o 
skartaci písemností z běžného výkonu služby". 
Pan kapitán vše uvedl na pravou míru, vše 
bylo provedeno v souladu s příslušnými pokyny 
a předpisy a tím to v podstatě končí. Na 
místě tak neobvyklém - v lomu - se pálilo, 
"protože zařízení, kde je skartace průběžné 
prováděna, mělo technickou závadu". Orgány 
shledaly v nepořádku jedinou věc: že skartace 
byla provedena "neodpovědné" a některé 
materiály zůstaly neskartovány.
V minulých letech se často zdálo, že si 
příslušníci StB mohou beztrestné dovolit 
prakticky cokoli. Ted už tedy víme, co si 
dovolit nemohou. Čtyři příslušnici Správy StB 
Plzeň byli za svou nedbalost, díky které se 
policejní dokumenty dostaly do rukou 

zvědavých občanů, kázeňsky potrestáni a 
možnost trestního stíhání prý není vyloučena. 
Většina zdiskreditovaných struktur volí nyní 
navenek takovou taktiku, že hodí přes [palubu 
několik exemplárních viníků a snaží se takto 
odlehčené udržet, co se dá. Represivní [orgány 
zatím příliš zátěže neodhazují a zrejme si to 
své hodlají udržet jinak. Z plzeňského 
komuniké vyplývá pro veřejnost tolik, že 
další dokumenty budou páleny odpovědné a 
žádné tajné materiály už nikdo nenajde. 
Pokřik poslanců, že je třeba SNB urychlené 
vrátit důvěru, ztracenou prý 17. listopadu., 
zní poněkud zlověstné, ne však překvapivé. V 
této souvislosti překvapivé znělo totéž 
schéma z úst dr.Carnogurskěho v televizním 
interview. Zlověstné by znélo i mlčení k 
prohlášení plzeňského kapitána. Časem by 
mohlo vyjít najevo, že skartovací zařízeni po 
celém Československu byla v prosinci stižena
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sérií technických závad.
Abychoa se vrátili do Plzně: jak náa sdělilo 
inforaační středisko taaního OF, jedná-li se 
o páleni dokumentů pod horou Krkavec (na

Plzeňsku aéli těchto požáru víc a není jasn«-', 
který požár aluvčí KS SNB syslí), dokuaer.ty 
StB taa nalezeny rozhodné byly. Jsou odeslány 
do Prahy na příslušná aísta.
(Weí)

R 0 M A N I A !
Velvyslanci Rumunské socialistické republiky zaslal dopis Prof.PhDr.Franti šek 
Černý, DrSc., děkan filozofické fakulty UK. prvni dékan vysoké školy žvolený 
studenty a pedagogy v demokratických volbách:
Dovoluji si Vás požádat, abyste tlumočil vládě Rumunské socialistické 
republiky, kterou máte čest v Praze zastupovat, pobouření akademické obce 
filozofické fakulty Univerzity Karlovy nad krvavou represi, které se 
dopustila v Temešváru proti vlastnímu obyvatelstvu. Děkuji Vám,

několik fakt
(výňatky z referátu H. Frauendorfera předneseného na krakovské Konferenci o lidských právech 
1988)
- Ceaušescu požaduje, aby každá žena měla nejméně 4 déti. Dělnice v továrnách se musí každý 
měsíc podrobit gynekologické prohlídce, je-li nález pozitivní, je dívka zaregistrována. 
Potrat je trestán mnohaletým vězením. Po nezdařeném potratu je žena nejprve vyslýchána 
prokurátorem a teprve po výslechu předána do lékařské péče.
- Přerušení v dodávkách proudu platí i pro nemocnice. Děti umírají i v inkubátorech, 
registrace se proto provádí až několik měsíců po narození. Toto mrtvé zrození stát nepočítá 
do povinných 4 porodů. Zena musí “produkovat" dál. Preži je-li dítě porodnici, musí celá 
rodina i s příbuznými prostát celě noci ve frontách, aby pro né sehnali jídlo.
- Ceausescu zredukoval dovoz léčiv na minimum. Počet nemocničních lůžek je nedostačující, 
peníze jsou investovány do megalomanských projektů diktátora. Obyčejné na jednom lůžku leží 
dva pacienti, staří lidé nejsou hospitalizováni vůbec.
- Na jaře a na podzim se školy zavírají - děti jsou nuceny pracovat na polích. Pracuje se 
minimálně 10 hodin denně, i v neděli. Děti jsou fyzicky trestány. Pracují ve věku od 8 do 
17 let.
-Lidé žijící na vesnici musí dodávat státu mléko, tvaroh, vejce, vlnu, jedno prase ročně. 
Za porážku načerno je vězeni.
- Nezaměstnanost existuje, nezaměstnaní nedostávají žádnou podporu, jsou na "neplacené 
dovolené".
- Vysílání pro národnostní menšiny neexistuje, probíhá likvidace 8 000 vesnic, akce je 
namířena proti národnostním menšinám.

PHOHI.ÁSENI OBČANSKÉHO

Hrůzné události v Rumunsku nás nemohou nechat 
lhostejný·!. Podle posledních zpráv bylo 
střelbou ze samopalu, nájezdy tanku do 
bezbranných demonstrantu a nasazením 
vrtulníku zabito 2 000 lidí. Byly vražděny 
malé děti! Zranění umírají, protože není 
prosté dost zdraxotníku a léku. I naše 

» zdravotnická služba organizuje pomoc a vyzývá 
všechny, kdo mohou přispět.
Jak děsivě povědomé nám zní Ceaušeskovo 

•prohlášení, které projevy oprávněné 
nespokojenosti vydává ta řádění chuligánu, 
podněcovaných západními imperialistickými 
centrálami. Speciální jednotky s "velkou 
zdrženlivostí" a "pln-íce vlasteneckou

FÓRA HOTELU BUDOVATEL
povinnost" zuřivé vraždí nevinné déti.
K takovýa konců· zákonité dospívá totalitní 
řeži·, kde si jedna strana přivlastní aonopol 
na pravdu a aoc. K postupnéau zbídačování 
nártyia, k potlačování lidských práv se stále 
větší brutalitou.
I u nás byly připravovány a nacvičovány 
scénáře zásahů s použití· střelných zbraní a 
tanků. Jediné díky nesaírné obětavě práci 
lidí jako je Václav Havel a statečné·»» 
vystoupení studentů je přerušena cesta, která 
by nakonec zákonité dovedla KSC a jí řízené 
mocenské struktury ke stejný· brutální· a 
hrůzný· zákroků·. U nás to byly žatí· obušky 
a speciální jednotky (aj. cvičené k zabíjení
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holou rukou). Priate by to byly saaopaly a 
tanky, tak jako v Ruaunsku a nedávno v Cíne. 
Ve jaénu koaunÍHau vraždil Bilióny Stalin, 
Gottwald podepisoval rozsudky sarti na 

< béžícía pásu, vp jaénu koaunisau spáchali 
• Rudí Khaerové genocidu celého národa, uaíraji 

lidé v Afghánistánu, byli ZBasakrováni 
studenti v Cíne a nyní tisíce lidí v 
Ruaunsku. JaéneB koBunisau jsou desítky 
národů uvrženy do nesvobody a zbídačovány, 

jsou potlačována nej základnějii lidská práva 
a vražděny Bilióny lidí.
Kdy toBu bude konec?
Muže se dnes ještě někdo s čistýa svědoaÍB 
hlásit ke koBunÍ9Bu?
Kdy si konečně všichni uvědoBÍ, že to není 
důsledek chyb jedinců a deforaací jinak 
správného učení, ale že to je zákonitý vývoj, 
zakódovaný už v jeho sáné podstatě?
■lvvéi OF II: J.Polák. I.lovikoň, S.karto«

telegram 
Vážený pane předsedo vlády, 
žádáme Vás, abyste neprodlené požádal o okamžité svoláni zasedáni představitelů členských 
států Varšavské smlouvy, jejímž členem Je 1 Rumunsko, a přijali na tomto zasedání rozhodná 
politická opatřeni k zamezeni genocidy rumunského lidu, jejímiž bezmocnými svédky se právě 
stáváme.
V Mělníce, dne 21. prosince 1989 (za Mírový klub Johna Lennona: Heřman Chromý)
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xaalalo dopít Nicolae Ceauceskovi, v neat a· vyjadřuj· pobouřeni nad poeledniai událost·! v Ruauneku a naaouhlaa 

a preiídentovya hodnoceni· taaahu. V dopise se dal· iada. aby ruaunake úřady pravdivé inforoovalv «vet o událostech 
v ze*i a o osudech obyvatel Teetesvaru a dalších aíatech, predevaia pak o osudu hnete L.Tokeae (ta OF Prahy · 

JvSrabe, V.Nachac, P.Badma)

Přehled zpráv
« PRAHA. Podle Informace pana Kuncmana, 
zástupce OF Záchranné služby v Praze 8, se 
akce na pomoc postiženým při masakrech v 
Rimunsku zúčastní 13 lékařů, 16 středních 
zdravotnických kádrů a řidičů, 30 mediků z 
FVL UK. Expedice Je vybavena 15 speciálními 
automobily, materiální pomoc poskytlo 67 
zdravotnických zařízení, závody a organizace 
CSCK.
» NEW YORK. Halí and Ries Incorporated, an 
Export Sales Organizatíon, zaslala Občanskému 
fóru telegram: Väzení panové a dámy, ve Jménu 
naši organizace, ryze česky podnik a všech 
našich ceskych a slovenských zaměstnanců sl 
dovolujeme vam poděkovat k vašemu neuverlcimu 
uspechu. Kromě odstraněni rude hvězdy snaseho 
ceskeho dvojocasneho lva a znovu posazeni 
klenovacnl koruny, chápeme mate jeste dlouhý 
kus cesty pred sebou. Prejeme vam s plna 

‘srdce zdar a úspech a ted jtz veríme ze vleda 
lidu se brzy zpět do rukou navratt. S 
krajanským pozdravem George Soukup, 
president. P.S. Pravopisné chyby laskavé 
odpuste, 44 let v emigraci.
• PRAHA. Sportovci TJ Vysoké školy Praha a 
Střediska vrcholového sportu MSMT CSR 
odsuzují brutální zákrok proti demonstrujícím 

občanům v Rumunsku a vyzývají ostatní 
sportovce CSSR 1 celého světa k ostrým 
protestům proti politice vlády této země. 
Zadají Cs.olympijský výbor k okamžitému 
protestu MOV s požadavkem na vyloučení 
Rumunska z olympijského hnutí. (ing.Petr 
Jákl)
» PRAHA. OF Projektového ústavu dopravních a 
inženýrských staveb Praha (kde vznikl projekt 
Strahovského tunelu) žádá Štáb CO NVP o 
rychlé rozhodnutí ve véci stavby obranných 
zařízení tunelu. Vzhledem k jednáním o 
odzbrojení mezi Spojenými státy a Sovětským 
svazem považuje OF tato zařízeni za zbytečná, 
zejména s ohledem na Jejich cenu, která by 
činila 500 miliónů korun.
• PRAHA. Přípravný výbor Odborového sdružení 
železničářů vyzývá mluvčí Občanských fór ve 
výkonných jednotkách a organizacích CSO a 
demokraticky zvolené zástupce základních 
odborových organizací, aby s Přípravným 
výborem navázali spojení. Adresa: Oláždéná 5, 
110 00 Praha 1, te1.900-15142.
» PRAHA. Občanské fórum sportovců sdružuje a 
koordinuje všechny iniciativy a občanská fóra 
z oblasti tělesné výchovy a sportu. 
Koordinační centrum vydalo Programové
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prohlášení, v němž se mj. praví: Vyslovujeme 
nedůvěru současnému výkonnému sekretariátu ÚV 
ČSTV a žádáme, aby své funkce uvolnili. 
Domníváme se , že sekretariát OV ČSTV Je 
přežitý byrokratický orgán staré politické 
moci. Pro uspořádání nového pojetí tělesné 
výchovy a sportu Je nezbytné v nové ústavě 
CSSR formulovat znění nového zákona o tělesné 
výchově a sportu. OF dále vyzývá, aby další 
stanoviska a podněty k demokratické přeměně 

. sportu byla zasílána na adresu: Koordinační 
centrum OF - sport, AURORA, ul.28.října, 
Praha 1
» PRAHA. Akční výbor OF architektů nesouhlasí 
s působením p.Hájka, p.Klímy a p.Horského ve 
vysokých funkcích NVP. Jejich nekompetentnost 
Je členům OF architektů dostatečné známá z 
předchozích Jednáni o důležitých projektech 
pro hlavni město, (za správnost J.Horský) 
» PLANA NAD LUŽNICI. One 18.12.89 proběhla v 
Plané n.L. za velkého zájmu veřejná beseda 
občanů. Hlavním bodem besedy byla diskuse o 
ohroženi životního prostředí, neboť Planá je 
průmyslové velmi exponovanou oblasti v 
jižních Cechách. Dalšími tématy byl rozhovor 
s politickým vězném Jiřím Jelínkem a diskuse 
po zahájeni přednášek z filozofického odkazu 
TG.Masaryka. K občanskému fóru v Plané se 
připojuji noví zájemci o práci a město se 
zřejmé probudilo k aktivnímu společenskému 
životu. (J.Zima)
» MOSNOV. Vojáci ZS posádky Mošnov vyjádřili 
nespokojehost a projevem generálplukovníka 
Vacka ze dne 15.12.89 týkajícího se zkrácení 
vojenské služby. Pokud bude zákon schválen 
tak, jak je navrhnut, negativné ovlivni 
vztahy v armádě a bude mit nesporný vliv na 
morálku armády. Svůj souhlas s protestem 

' vyjádřilo 88X vojáků posádky.
» BRONTOSAURUS. Ze závěrů jednání valné 
hromady pražských brontosaurů vyplývá: 
Vzhledem k tomu, že SSM již neni Jedinou 
možnou organizací mládeže a není schopno 
zaručit svobodný rozvoj hnutí Brontosaurus, 
považujeme za nezbytné, aby se toto hnuti 
jako celek vyčlenilo a po 16 letech existence 
začalo pracovat jako nezávislá, především 
mládežnická organizace. Účastníci valné 
hromady se připojuji k iniciativě Zelený 

*Kruh. Informace o nově vznikající organizaci 
získáte na adrese: Pražské ekologické 
centrum, Dubečská 8, 100 00 Praha 10 (Jasna 
Halámková)
» STŘEDOČESKÝ KRAJ. Téměř dvě stovky umělců 
zprostředkovaných Středočeskou uměleckou 
agenturou se sešly 21.12. v Domě kultury na 
Smíchove. V diskusi s vedením Středočeského 

krajského kulturního střediska dali 
shromážděni uméld najevo, že při formováni 
nové struktury kulturních zařízení budou 
rozhodně prosazovat své představy. Účastníci 
schůzky, která vznikla z iniciativy 
koordinačního výboru OF středočeských umělců, 
vyjádřili své rozhodné odmítnutí dosavadní 
praxe, kdy kulturní zařízení podléhala 
direktivám ministerstva vnitra a orgánů 
státní správy.(L.Jakl)
» CHEB. Zdejší OF, u jehož zrodu stáli 
členové Západočeského divadla, má už svůj 
samostatný a důstojný Stánek v Grúnerové domě 
na nám.Krále Jiřího. Zde probíhají diskuse a 
koordinační schůzky, tisknou se Informační 
materiály, promítají se záznamy ze I7.1l.t.r. 
a z roku 1968. Ve městě aktivně funguji 
organizace Strany zelených, sociální 
demokracie a Cs.demokratické Iniciativy. 
Probíhá zde rovněž rozsáhlá podpisová akce za 
zvoleni V.Havla prezidentem a za vyjádřeni 
nedůvěry poslanci V.Burianovi (dříve 
ved.tajemník OV KSC). Tyto akce podpořili 
místní občané na velkém mítinku 20.12. 
(L.Jakl)
* TREBIC. Vojenské fórum 2.SSR VÚ 3704 vydalo 
prohlášeni důkladné rozebírající postoje 
vojáků ZS po seznámení se s návrhem ministra 
národní obrany ze dne 15.12.89. Prohlášeni 
vyústilo ve dva základní požadavky: 1. 
Zkráceni základní vojenské služby na 18 
měsíců pro všechny nynější vojáky CSLA, 
povolané na dva roky, a zkráceni základní 
vojenské služby AVKVS nyní sloužících v CSLA 
na 9 měsíců. 2. Zavedeni altérnatlvnl 
vojenské služby z důvodů svědomí. Dát i 
nynějším vojákům CSLA možnost vyjádřit se, 
zda chtějí přejit na alternativní službu.
» PRAHA. Z Prohlášeni federální, vlády k 
vývoji v Rumunsku vyjímáme: Federální vláda 
kategoricky odsuzuje brutální postup proti 
lidu Rumunska. Tento postup představuje 
Jednoznačné porušeni mezinárodních závazků 
této země. Vláda sl vyhražuje právo případné 
přerušit diplomatické, ekonomické, kulturní 
a sportovní styky. Vláda vyjadřuje plnou 
solidaritu s rumunským lidem v této pro néj 
tak těžké chvíli a ujišťuje Jej svou > 
bezvýhradnou morálni a politickou podporou. 
Rozhodla se povolat československého 
velvyslance v Bukurešti na konzultace do ..· 
Prahy a pozastavit všechna bilaterálni ·, 
jednáni. Vyzvala rumunského velvyslance v ’ 
Praze, aby odjel do Bukurešti získat potřebné 
informace.
» HRADEC KRÁLOVÉ. Rudé právo 
21.12. Informovalo o tom, že pět studentů
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"Univerzity Karlovy v Praze" zneuctilo pomník 
Klementa Gottwalda v H.Králové. Pražští 
studenti této univerzity o Incidentu nic 
nevédí. N1c nevédél! ani studenti medicíny v 
HK (tato fakulta Je součástí UK), a tak se 
šli informovat tam, odkud čerpalo své 
informace Rudé právo: na okresní správu SNB. 
Ani tam o ničem nevédél1 a odkázali Je na 00 
VB 1. Tam se studenti dovédélí Jen o málo 
více než z Rudého práva. Podle náčelníka (s 
příslušným vyšetřovatelem studenti mluvit 
nemohli) došlo ke zneuctění v 1 hodinu v 
nocí. Pachatelé byli okamžité zadrženi (ne 
tedy "záhy zajištěni"), byl s nimi sepsán

Počátek konce "terorismu"
18. prosince stanul pred senátea krajského 
soudu v Hradci Králové pětapadesát i lety 
Bohumil Sole z Ohrazenic u Pardubic, bývalý 
vedoucí oarketingu Bkupiny výbušnin OPS n.p. 
VCHZ Synthesia Šestin. Soud projedával jeho 
odvolání proti rozsudku Okresního soudu v 
Pardubicích z 30.10.t.r., jÍBŽ byl odsouzen 
na dva roky s tříletým podmíněným odklade® a 
zákazu strelBÍ3trov8kých a pyrotechnických 
prací na 3 roky pro nedovolené ozbrojování. 
B.Sole je nás prední odborník v oblasti 
praktické aplikace výbušnin v hospodářství, 
autor četných patentu. Vyznaaenal se svými 
úspěšnými zásahy při likvidaci ledových 
bariér na řekách v dobé velkých mrazů a 
povodní, ■j. v únoru 1979 uvolněním přÍBtupu 
po Labi k chvaletické elektrárné poté, co se 
to nepovedlo ani nasazenému ženijnísu vojsku. 
Tenkrát o néa psalo velmi pochvalné Rudé 
právo. Byl členem KSC až do dne svého 
zadržení 22.3.1988. Tehdy bu byla při 
prohlídce auta odňata kroaé jiných dokuaentů 
(vcetné řady patentu i stranická legitimace. 
V auté sél i vývojové vzorky trhavin z 
Výzkumného ústavu prúayslové cheaie v 
Pardubicích, určené k likvidaci, které hodlal 
na základe noreální objednávky Českého 
rybářského svazu v Králíkách použít k čistění 
chovných rybníčků v Mládkové. Ze se vyřazené 
vzorky takto zužitkovávaly, bylo dlouholetou 
praxí. Do doby použití se ukládaly ve skladu 
vojenského útvaru 8189 v Králíkách a nikdo 

» proti tonu nic nenaDÍtal.
B.Sole se vsak znelíbil tis, že v posledních 
letech bez servítku, mnohdy i píseanou 
foroou, kritizoval různé safiánské praktiky 
okresních funkcionářů KSC, aezi niai i 
tehdejšího okresního tejeaníka Jeníka, 
pozdéji, po povýšení blízkého spolupracovníka 
Jana Fojtíka v ideologické sféře· Nezastavil 

protokol a poté byli propuštěni. Obviněni 
zatím nejsou, vyšetřováni pokračuje. Socha 
K.G. má uražené ruce, na podstavci je nápis 
"vrah národa" a na zádech sochy rudé otisky 
bot a nápis "národ tobě". Není jasné, jak 
toho okamžité zadržení studenti mohl! tolik 
stihnout. Jeden z údajných "pachatelů je 
studentem VSCHT v Pardubicích. Na této škole 
o celém incidentu slyšeli'od hradeckých 
studentů poprvé - pardubické vydání Rudého 
práva totiž zprávičku "Zneuctěn pomník” vůbec 
nepřineslo. V průběhu dne se do Hradce 
Králové dostavili novináři několika deníků.

se ani před ing.Fr.Cubou, předsedou JZD 
Slušovice, když upozornil na machinace při 
práci 8 trhavinami v jeho družstvu. To se 
ocitlo v souběhu s tehdejší celostátní 
instrukcí StB, aby byla nezávisle myslící 
inteligence diskreditována konstruováním 
souvislostí s údajnými pucovýci atentáty, k 
nimž selo dojít v Českých Budějovicích, 
Pelhřimově, Plzni i jinde. Při onoha 
výsleších se 8 pokusy o to setkávali i 
disidenti.
B.Sole byl vybrán za obé£ takové konstrukce, 
nebot ho StB, jak se vyjádřil jeden z jejích 
pracovníků, shledala "nezvládnutelným". Byl 
proto od počátku svého zadržení nucen, aby 
přiznal, že je terorista. Přiznání na né® 
vynucovali estébáci kapitán Kyšilka (v těchto 
dnech se zabývá pálenia dokumentů v Novém 
Ihadci Králové) a major Moravec z Krajské 
správy SNB v Hradci Králové, neblaze proslulé 
řízností svých příslušníků, a to navzdory 
tomu, že B.Sole byl v pracovní neschopnosti. 
Když ani celodenní výslech a zastrašování 
nevedly k výsledku, odvezli ho příslušníci 
StB na uzavřené oddělení psychiatrické 
kliniky v Havlíčkové Brodě na přezkoumání 
zdravotního stavu, aniž o tom dali sebemenší 
zprávu jeho příbuzným a ošetřujícímu lékaři. 
(Až po péti dnech se bu podařilo propašovat 
z kliniky dopis.) Naopak, při prohlídce, při 
které hledali trhaviny v byté jeho nemocné 77 
letě catky, žijící na Plzeňsku, ji strašili, 
že její syn čeká ve vězení jako terorista na 
soud.
B.Sole pak byl více než tři Běsíce nezákonné 
zadržován v Havlíčkové Brodě za drastických 
podmínek na uzavřeném odděleni a opakované 
vyslýchán, přičemž mu bylo poskytováno i 
probleaatickě "ošetřeni". Od roku 1965, kdy 
utrpěl při výbuchu plastické trhaviny v jeho
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bezprostrední blízkosti mj. i téžký psychický 
sok, se su totiž periodicky vracejí obtíže, 
diagnostikované jako postkomocní a 
postdetonační syndrom, projevující se zejména 
úpornou nespavostí. Pôvodné mél být na 
pozorovaní jen dva sésíce. Po uplynutí tohoto 
času se nélo rozhodnout o jeho příštím osudu. 
Pracovníci StB s pôvodní diagnózou nebyli 
spokojeni. Soudní znalci z oboru psychiatrie 
dr.Souček a dr.Fučík byli nuceni stanovit 
diagnózu, která lépe vyhovovala obojetnému 
práni StB udělat z Bohuši la Soleho blázna a 
zároveň au ponechat trestní odpovědnost, 
neboř v období depresivní ataky nedochází* k 
porušení védoaí a pamét není narušena. Podle 
této objednané diagnózy au byly patrné i po 
zbytek pobytu na klinice ordinovány léky. 
Jediná korespondence, která au byla doručena, 
byla od jeho nadřízeného ing.Fojtíka, jenž au 
sděloval, že au odníaá se zpětnou platností 
od začátku internace nemocenské dávky. 
Ing. Fojtík se ted "po převratu" jako 
nestraník uchází o nísto podnikového ředitele 
VCHZ Synthesia.
Poté, co se nepodařilo ani takto B.Soleho

zlomit, bylo od konstrukce upuštěno a jeho 
trestní véc se táhla do soudu ještě déle 
nežli rok. Záležitost méla být sprovozena ze 
světa jako nedovolené ozbrojování. Za tím 
účelem se ztratily některé úřední dokumenty, 
jako výdejka, jíž byly ve VÚPCH Pardubice 
B.Soleovi vydány inkriminované trhaviny. 
17.listopad zmařil tyto manipulace a Bohumil 
Sole byl při odvolacím řízení po závěrečné 
řeči, v níž mu bylo umožněno poukázat na 
všechny temné souvislosti případu, zproštěn 
viny v celém rozsahu. Předseda senátu nechal 
zaprotokolovat, že StB si v průběhu vyšetření 
"počínala neseriózně”.
Lze jen doufat, že analogicky bude vneseno 
světlo i do jiných podobných případu 
policejních provokací, s nichž nejznáméjáí je 
případ "naseptávačú" pachatelů atentátů a 
žhářství na severu Cech, kde dosud trestní 
stíhání zastaveno nebylo. Aby Jakub Dubský, 
jenž mezi námi dosud chodí jako doslovná 
realizace metafory - Josefa K. c Kafkova 
Procesu, byl už brzy bez oprátky na krku.
- ns -

Případ kapitána Němce
Dne 30.června 1989 přineslo Rudé právo prohlášení tiskového mluvčího ministerstva vnitra 
mjr.Jiřího Bělohlávka, v némž oznamoval, že byly zadrženi členové záákodnické skupiny, která 
zakládala požáry. 0 pár dní později se v Rudém právu k celé záležitosti obšírněji vyjádřil 
náčelník odboru vyšetřování SNB v Litoměřicích JUDr.Miroslav Novák. Uvedl, že zadržení 
zprostředkovávali spojení se stoupenci nezávislých iniciativ, sejména s Chartou 77, která 
údajné činnost celé záákodnické skupiny podněcovala a řídila.
Mluvčí Charty 77 v dokumentu jakékoliv podobné nařčení odmítli a vyslovili podezření, že jde 
o pokus diskreditovat činnost nezávislých iniciativ.. Výbor na obranu nespravedlivé stíhaných 
(VONS) se celým případem zabýval a jednoho ze čtyř obviněných, Jakuba Dubského, přijal do 
svého seznamu nespravedlivé stíhaných osob, jejichž případy sleduje. O ostatních třech 
obviněných se VONS nepodařilo získat dostatečné informace.
Béhem prosince byli obvinění Grzegorz, Nass a Jakub Dubský propuštěni z vazby, přičemž první 
dva jsou nadále stíháni nikoli pro napomáhání k záskodnictví, ale pouze pro schvalování 
trestného činu podle par.165 s daleko nižší trestní sazbou.
Dosud však zůstává ve vazbě jedenačtyřicetiletý kapitán Josef Némec z Roudnice nad Labem. 
Je obviněn z napomáhání k záskodnictví a hrozí mu trest do dvanácti let vězení. Jeho 
vyšetřování je provázeno mnoha znepokojujícími jevy. V září, kdy byl obhájce kpt.Némce na 
dovolené, byl on sám vyslýchán několikrát denně, byl nervové naprosto vyčerpán a 
pravděpodobné se doznal k věcem, které nikdy neudělal. Po celou dobu vyšetřovací vazby byla 
značná část jeho korespondence s rodinou zadržována a nyní už dva měsíce rodiče žádný dopis 
neobdrželi. Ačkoli rodiče žádali o návštěvu syna ve věznici, nebyla jim umožněna. Všechny 
tyto okolnosti budí podezření, že jde o vykonstruovaný případ a že se kpt. Némec ma stát oběti 

• justiční zvůle.
0 celém případu budeme informovat, jakmile se nám podaří získat další podrobnosti.
Petruska Sustrová

(Uzávěrka č.34: 21.12.89, 22.30 hod.)
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